
ZÁKLADNÍ ŠKOLA NOVÝ JIČÍN, KOMENSKÉHO 68, PŘÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE

6. VYDÁNÍ 2018/2019, ŠKOLNÍ ČASOPIS

OSMÁCI NA ZEMĚDĚLCE ANEB
JAK SE ŘÍDÍ TRAKTOR
o návštěvě SZeTŠ
ČTĚTE NA STRANĚ 1

... A SNĚHU KOPCE ...
o lyžařském kurzu 2019
ČTĚTE NA STRANĚ 3

ÚVODNÍK
Měsíc zase utekl jako voda
a máme tady nové číslo. A o
čem se můžete dočíst? Vrátíme
se ještě do ledna
a zavzpomínáme na lyžák a na
návštěvu 8. A na SZeTŠ a na
akci Živá knihovna povolání.
Taky nás navštívila Městská
policie. Ptáte se proč? Dozvíte
se. Přinášíme recenze nové hry,
knihy i Top 5 filmů loňského
roku. Pokračují rubriky Proč to
dělám a Zajímavosti ze světa,
podařilo se nám vyzpovídat
i pana učitele Nykla. Co nového
v ZDM NJ? Čtěte. A také
o soutěži v anglické konverzaci
z pohledu účastnice. Tak
příjemné počtení.
 
Hana Šmídová

Osmáci na zemědělce aneb jak se řídí traktor

foto: SZeTŠ

Jako budoucím deváťákům nám
byla nabídnuta v rámci projektu
Okap (Odborné, kariérové
a polytechnické vzdělávání
v MSK) prohlídka na Střední
škole technické a zemědělské
ve středu 9. ledna. Nachystali
nám bohatý a zajímavý program.
byli jsme rozděleni na dvě
skupiny - kluků a holek - a šli
zkoumat. Mohli jsme vidět
zvířata, co tam chovají, např.

foto: SZeTŠ

papoušky či slepice. V učebně
fyziky a chemie jsme nejdříve
zjistili, k čemu jsou jaké čočky
a jak fungují a pak jsme si
vyzkoušeli pokusy s elektřinou
a vybuchujícím benzínem
a ohněm, abychom si ověřili
na jakém principu funguje
spalovací motor, porovnávali
jsme rozdíly ve třetí fázi.
Po výměně skupin jsme zase
zjišťovali, jak se zouvají

foto: SZeTŠ

pneumatiky a jak správně kola
vyvážit.je správně vyvážit. No
ale zlatým hřebem dne byl
traktor. To se hned tak někomu
nepoštěstí - zkusit ho řídit.
Pro nás největší zážitek, na který
hned tak nezapomeneme. Moc
jsme se bavili a užili si to,
děkujeme!!
 
Lada Rýdlová, Gabča Kaňová
a Jana Machalová

Mezi námi - MĚSTSKÁ POLICIE

foto: Hana Šmídová

Začátkem února nás šesťáky
v hodině Ochrany člověka
svolali učitelé do tělocvičny, kde
už na nás čekali dva městští
policisté s ukázkou sebeobrany.
Ochrana člověka je volitelný
předmět, ve kterém se učíme, jak

foto: Hana Šmídová

se zachovat při různých
situacích, např. když někdo
dostane epileptický záchvat, jak
se chovat v případě požáru, jak
se chovat na silnici, na horách,
v přírodě apod.
Ze začátku jsme si mohli

vyzkoušet, jak správně padat,
abychom se nezranili. Někteří
z nás měli zkušenosti
z některého z bojových sportů,
např. z aikida, juda, zápasu.
První základní pád byl
do kotrmelce tzv. parakotoul,
odborně mae ukemi. Postě to
chce cvik a nepadat na tvrdé
části těla. Pak začalo jít
do tuhého. Učili nás, jak se
bránit, když nás někdo chytne
za zápěstí. Někteří byli vybráni,
aby si to vyzkoušeli taky. Sama
jsem to šla zkusit a nepřišlo mi
na tom nic těžkého, jen se to
musí nacvičit. Důležité je

uchopit správně soupeřovo
zápěstí. Na "oplátku" to policajti
ukázali i na mně, abych zjistila,
jak to bolí, a abych, když vím
jak, to nedělala ostatním
a neublížila jim. Zkušenost to
byla určitě zajímavá,
protože jsem to neznala
a nevěděla, že něco takového
existuje.
Za mě by se takové ukázky
mohly pořádat častěji, protože to
bylo moc fajn.
 
Ema Olajošová

ŽIVÁ KNIHOVNA POVOLÁNÍ

foto: Hana Šmídová

Mrazivého rána ve středu 30.
ledna jsme my - 8. A a 8. C -
před osmou hodinou naskákali
do autobusu a odjeli směr
Ostrava na akci Živá knihovna
povolání, kde nás čekaly

foto: Hana Šmídová

přednášky z různých středních
škol. Je to tradiční akce Světa
vědy a techniky pro žáky
osmých a devátých ročníků, o to
atraktivnější, že školy svou
nabídku prezentují v prostorách

foto: Hana Šmídová

expozic, takže jsme si mohli den
zpestřit různými experimenty
a hrami. Nabídka škol byla velká
- prezentovaly se zde obory
optik, lakýrník, pekař, manager
cestovního ruchu, zahradník,

požární ochrana, strojírenská
metalurgie, nábytkářství,
geodézie i finanční služby.
Všichni jsme měli slosovatelná
čísla a třem našim spolužákům
se na závěr akce podařilo vyhrát
hodnotné ceny, např. sluchátka
či batohy od některých
vystavovatelů. Tato akce pro nás
byla přínosem, protože jsem
objevili i obory, o nichž jsme
dosud nevěděli.
 
Gabča Kaňová, Lada Rýdlová
a Josef Horák
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PROČ TO DĚLÁM - History klub

Do History klubu chodím už
pátým rokem a moc mě to baví.
A proč? No protože historie je
můj koníček a jsem rád, že se
můžu dozvídat nové věci a být
s přáteli. Začalo to na jaře v roce
2015, kdy naše tehdejší paní
asistentka Hana Šmídová přišla
k nám do třídy a hledala lidi
do nově založeného klubu
historie. Bylo nám teprve devět
let, ale já jsem řekl, že ano,

a ještě se čtrnácti dalšími
kamarády jsme asi za dva
měsíce vyrazili do Kunína
na zámek, kde nás čekal pan
kastelán Jaroslav Zezulčík. Bylo
náročné naučit se text a postavit
se před návštěvníky zámku a vše
bez chyby odvyprávět. Ale my
jsme to zvládli a zvládáme i dál
dvakrát ročně. Za tu dobu si
myslím, že jsem už zkušený.
Začínal jsem provádět v pokoji
Velká jídelna, jako kluk s trémou
jsem si myslel, že to nezvládnu,
ale nakonec to dopadlo výborně,
a dnes provádím v hlavním
pokoji, který se jmenuje
Obrazárna, s mojí kamarádkou
Kájou Smolkovou.
Zúčastňujeme se i dalších akcí,
například slavnosti města
v Bystrém, otevírání rodného
domku v Hodslavicích, vítání

Masaryka na Novojičínském
náměstí, průvodu na Slavnostech
města, soutěže
z prvorepublikové školy
na náměstí a nebo děláme
vojenské soutěže v Laudonově
domě. Na Kunínském zámku
provádíme taky na konci
prázdnin na Hradozámecké noci,
kdy to spojíme i se strašením
a moc se u toho pobavíme.
Takže proto to dělám, je to

úžasná věc pro volný čas.
 
Matěj Dorazil

Recenze filmu Zlatý podraz

foto: ilustrační foto

V den našeho pololetního
vysvědčení osmáci a deváťáci
zavítali do místního kina na film
Zlatý podraz. Děj filmu se
odehrává v době krátce
před druhou světovou válkou až
po dobu po znárodnění
a pojednává o velice nadějném
basketbalovém týmu juniorů,
kterému gestapo zatklo
a umučilo trenéra. Jeho
následovníkem se stane jeden
z hráčů, mladý student práv
a vášnivý basketbalista Franta.
Když je Franta se svým týmem
na mistrovství Evropy
ve Švýcarsku, seznámí se
s tanečnicí Michell. Michell je
osudem pronásledovaná dívka,

židovka, která prchla z vlasti
před Stalinem i Hitlerem.
Bohužel se po mistrovství musí
rozloučit a Franta se se svým
týmem vrací zpět do Česka.
Jejich příběh ovlivní jak politika,
tak i dva protikladní jedinci.
Zmíněný umučený trenér
Valenta a komunistický
funkcionář Hrabal. Film vrcholí
v roce 1951, kdy Evropu už
na mnoho let rozdělila železná
opona.
 
 
Film se zdál až do tří čtvrtin
vcelku zajímavý (na to, že to byl
nový český film). Od tří čtvrtin
to začalo být moc politické,

nudné a celkem
i nepochopitelné. Nevím, co
k tomu víc napsat, konec byl
příliš uspěchaný, jako by tvůrci
chtěli rychle ukončit jednotlivé
osudy a zápletky, k čemuž stejně
nedošlo. Film měl totiž
"otevřený" konec, což nemám
moc ráda ani u filmů, ani
u knížek. Zajímavý byl ale
v tom, že poměrně trefně
vykreslil rozdíly v chování
některých lidí před válkou,
během ní a i po ní, když došlo
tzv. na "lámání chleba".
 
Mahu Chalupová

Soutěž v anglické konverzaci

foto: ilustrační foto

My name is Adéla a byla jsem
účastníkem anglické soutěže.
Angličtina mi nikdy nedělala
problémy, proto mě paní učitelka
Bartošová přihlásila. Probíhalo
to úplně v pohodě, v porotě byly
paní učitelky Hošťálková
a Bártová. Trochu jsem se bála,
ale pak to ze mě opadlo. Vešla

foto: ilustrační foto

jsem do kabinetu a vybrala si
téma DAILY ROUTINE.
Jakmile jsem si vybrala téma,
tak jsem se úplně uklidnila.
Měla jsem asi pět minut si
připravit text, a pak nastala ta
chvíle. Šla jsem si popovídat
s oběma učitelkami. Konverzace
trvala asi sedm minut. Pak šli

další žáci a čekali jsme
na výsledky. Ztrácela jsem
naději, protože paní učitelka
vyhlásila na třetím a druhém
místě šesťáky, nebo nejazykové
žáky. Blížilo se vyhlášení
prvního místa.. VYHRÁLA
JSEM TO!!!!!! Naprosto jsem to
nečekala a 14. 2. jdu na soutěž
do okresního kola v SVČ Fokus.
Nelituji toho, že jsem tam šla,
budu jen doufat, že postoupím
do krajského kola.
O pár dní později ... Tak jsem
v okresním kole. Jako první byl
poslech a gramatické cvičení
a upřímně nic moc. Šla jsem
na řadu až předposlední, takže
nervozita stoupala a já záviděla,
že už to většina má za sebou.
Pak jsem si nejprve obrázek, byl

celkem lehký, a pak jsem si
hodila kostkou, abych zjistila
téma. Měla jsem "My house"
a časovač byl na 2 minuty, tím
pádem jsem neměla tolik času
na povídání. Nakonec jsem se
umístila na 13. místě z 25
účastníků. Nejsem z výsledku
moc nadšená, tohle byla taková
moje menší cesta ke štěstí, ale
rozhodně mi to zvýšilo
sebevědomí i odhodlání, abych
se v angličtině posouvala dál.
 
Adéla Pavelová
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... a sněhu kopce ... aneb LYŽÁK 2019

V termínu od 19. ledna
do 26.ledna se žáci 7. – 9.
ročníku zúčastnili lyžařského
výcvikového kurzu ve Velkých
Karlovicích. Ubytování bylo
opět v oblíbeném, nově
zrekonstruovaném Penzionu
Školka. Byli jsme rozděleni dle
dovedností do pěti družstev, tří
lyžařských a dvou
snowboardových, která vedli
instruktoři Alena Lowaková,
Lumír Nykl, Tomáš Sýkora,
Zuzana Kociánová a Viliam
Valentiny na sjezdovkách
Horal, Razula a Podťaté.
A nebyli jsme jen
na sjezdovkách, ale mohli jsme
si vybraný den vyzkoušet i běh
na běžkách. 
 
Skvělá parta účastníků ještě

více zpříjemnila atmosféru,
a zážitky z lyžáku si určitě
odvezl každý z nás. Každý
večer byl společný program,
který vymýšleli žáci, dle
ročníků, od těch nejstarších,
tudíž deváťáků, po sedmé
ročníky. Všichni jsme si
na programu dali záležet,
abychom ostatní pobavili. 
 
A jako každý rok, nesměl
chybět bowling pro deváťáky
v hotelu Galik. Ve čtvrtek se
konal slalom, ve kterém
všichni předvedli své
dovednosti, co si buď oprášili,
nebo naučili. Byl to velmi
vyrovnaný souboj ve všech
kategoriích. 
 
V letošním lyžařském kurzu

jsme se neloučili pouze
s deváťáky, ale i s oblíbeným
učitelem, panem Lumírem
Nyklem. V podvečer jsme se
všichni sešli ve společenské
místnosti. Pan Viliam
Valentiny si vzal slovo
a vzpomínal na staré časy,
přičemž se nezapomněl zmínit
o dveřích, a v tu chvíli přinesli
panu učiteli Nyklovi nové
dveře na záchod. Poté poprosil
žáky, aby na ně napsali vzkaz,
se kterým se pojí společná
vzpomínka, ať má pan učitel
Nykl co číst. Rozhovor
s panem učitelem přinášíme
v tomto čísle.
 
Následně jsme to společně
všichni rozjeli na diskotéce. Je
to neskutečný zážitek, který

bych přála opravdu každému.
 

Nikola Stavjařová 

Zajímavosti ze světa

foto: ilustrační foto

Do dalšího vydání jsme
připravili další tři zajímavosti,
tentokrát zaměřená na státy.
 
1) AMERIKA
 
Amerika je velká a pestrá země
a mnoho věcí je v ní skvělých či
alespoň zajímavých. Vedle nich
jsou ale i skutečnosti, které už
tak skvělé nejsou. Některé jsou
k zasmání, některé k zamyšlení.
 
1) Za rok 2014 policie v USA
zabila asi 1100 lidí.
Během stejného období policie
v Kanadě zabila 14 lidí, čínská
policie 12 lidí a policie
v Německu žádného.
2) Jedno město v Michiganu se
jmenuje Hell, Peklo.
3) Průměrný Američan stráví
přes 10 hodin denně s nějakým
elektrickým přístrojem.
 
 
2) RUSKO

foto: ilustrační foto

 
1) Až třetina Rusů věří, že
slunce obíhá kolem Země.
2) Bohatí Rusové používají
místo taxíků sanitky.
3) Ruský panovník Petr III.
Ruský nechal pověsit potkana
za to, že mu rozbořil makety
vojáčků.
 
 
3) ČÍNA
 
1) Slovo cenzura je v Číně
cenzurováno.
2) V Číně si nemůžete vzít jídlo
z McDonaldu s sebou, co si
objednáte, musíte si sníst
na místě.
3) V Číně se ročně spotřebuje 45
miliard hůlek.
 
Matěj Dorazil

SNÍDANĚ SE STAROSTOU

Dne 5. 2. 2019 se Zastupitelstvo
dětí a mládeže Nový Jičín
na radnici města setkalo se
starostou, panem Stanislavem
Kopeckým. Na začátku se
představili členové ZDM NJ
samostatně, následně proběhlo
představení školních parlamentů
či samospráv. ZDM NJ dále
představilo své úspěšné akce
a projekty, jako Generace XYZ
či CoffeeCake festival.
Konzultovalo se o budoucích
projektech jako 2. ročník
CoffeeCake festivalu, či
navazování projektu Generace
XYZ v domovech důchodců.
Konzultovala se taky akce
Jsem.. aktivní nejen
na sociálních sítích, jak

probíhala, a prezentace ZDM NJ
na akci. Na konci tohoto setkání
se členové ZDM NJ ptali p.
Syrovátky a p. Kopeckého
na otázky ohledně podpory
ZDM NJ, ale také ohledně města
a jeho provozu. Příklad je
například dokončení
rekonstrukce kamenného divadla
či Hückelových vil.
 
Matěj Švestka
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Rozhovor s panem učitelem 
Lumírem Nyklem

Jak jste si užil poslední
lyžařský výcvikový kurz?
-
Letošní kurz jsem si opravdu
užíval, neboť byl přírodní sníh,
což se nám stalo naposled v roce
2006. Rovněž frekventanti kurzu
byli velmi použitelní
a spořádaní.
-
Jaké to je organizovat tak
náročné školní, sportovní
zájezdy?
-
Když už to děláte po dvacáté
páté a hlavně máte kolegy,
o které se můžete bezpečně
opřít, a najdete dobré pomocníky
i mezi dětmi, tak už to jde.
-
Bude vám to chybět?
-
Nevím. Ta zodpovědnost asi ne.

Snad ještě pojedu příští rok.
-
Jaké máte vzpomínky
na LVK?
-
Na všechny kurzy vzpomínám
rád. Byly lepší, horší, no jako
všechno.
-
Na co ze své učitelské praxe
rád vzpomínáte?
-
Nejvíce mne vždy bavily
prázdniny. Nejsem ten, který by
se do školy těšíval. Ale rád
vzpomínám na své začátky, kdy
mi bylo dáno učit s PANÍMI
UČITELKAMI jako paní
Kvasničková, paní Vendolská,
paní Pavlíčková, nebo paní
Kumorowská. Od těchto
UČITELEK jsem se něco naučil.
Daly mi mnoho. Ne tak desítky
naprosto bezobsažných školení,
která jsem za svou dráhu
absolvoval. Na tuto ztrátu času
tak rád nevzpomínám.
-
Děkujeme za rozhovor.
 
Nikola Stavjařová

Top 5 filmů  2018
A jako inspiraci pro cinefily
jsme sepsali pět top filmů za rok
2018
1. Deadpool 2
Druhý příchod Wade Wilsona
alias Deadpoola a s ním
okamžiky, kdy jako kuchař
přežívá smrtící hovězí útok
a hned poté prahne po splnění
svého velkého snu: stát se
nejvyhledávanějším barmanem
v Mayberry. A zároveň se chce
vyrovnat s tím, že zcela ztratil
chuť, a snaží se tedy
znovuobjevit správné životní
koření. Vyráží také do světa, aby
objevil pro něj významné životní
body: rodinu, přátelství, novou
chuť prožívat dobrodružství.
2. Spider-man: Paralelní svět 
Příběh hned několika hrdinů,
kteří si během svého života
oblékli pavoučí kostým.
Kromě nejznámějšího Petera
Parkera se diváci mohou těšit
na mluvící prasátko, které si
nechává říkat Spider-Ham.
A nekonečno paralelních světů,
kde je více než jeden maskovaný
superhrdina.
3. Fantastická zvířata -
Grindelwaldovy zločiny
Pro milovníky kouzelnického
světa je tady příběh outsiderů,
kterým je osud celého světa

ukradený a rádi by si jen žili
svoje jednoduché životy.
Perfektní obsazení, skvělé efekty
a hlavně další návrat
do magického světa J. K.
Rowlingové, to všechno tam
najdete.
4. Avengers - Infinity war
Marvelovka o nejsmrtonosnější
válce všech dob. Avengers
a jejich spojenci musí riskovat
úplně vše a pokusit se porazit
mocného Thanose dřív, než jeho
bleskový útok, provázený
ničením a zkázou, zničí vesmír
jednou provždy.
5. Ready Player One: Hra začíná
Rozsáhlý svět virtuální reality
vytvořil geniální a excentrický
James Halliday, odkazuje své
nesmírné nesmírné bohatství
prvnímu člověku,
který najde digitální easter egg,
který ukryl v OASIS.Zběsilého
závodu o jeho nalezení se
rozhodne zúčastnit i mladý
hrdina Wade Watts.
Začíná šílená honba
za pokladem ve fantaskním
světě mystérií, objevů
a nebezpečí.
 
Kája Vránová

RECENZE KNIHY - Hvězdy 
nám nepřály

foto: ilustrační foto

Román amerického spisovatele
Johna Greena je příběhem
šestnáctileté dívky Grace, která
si prochází posledním stádiem
rakoviny štítné žlázy. Tuto
lékařskou diagnózu má od svých
třinácti let. Osud nebo náhoda,
jak chceme, ji svede dohromady
se sedmnáctiletým chlapcem
Augustem, kterému se podařilo
rakovinu překonat, ale museli

mu amputovat nohu. Je to kniha,
ve které už od začátku
nemůžeme čekat žádný šťastný
konec, a on taky nepřijde.
Zkrátka je to knížka o skutečné,
tvrdé realitě, o bolesti i radosti,
kterou nám život přináší, o tom,
že ne vždy si můžeme život žít
tak, jak si přejeme. Je to kniha
plná emocí i citů, pro mě úžasný
a zároveň neskutečně smutný
příběh. Romantickým duším
mohu jen doporučit.
 
Pár citátů z knihy:
 
"Já jsem si ještě nikdy žádnou
nezapálil. Je to metafora,
chápeš? Strčíš si zabijáka
do pusy, ale nedovolíš mu
zabíjet."
„I za pár měsíců se dá prožít
malá věčnost.“
„Některá nekonečna jsou větší
než jiná nekonečna.“
„Bolest vás nezmění. Odhalí
vás.“
„Štěstí spočívá v nevědomosti.“
 
Lucie Kadlčíková

VIRTUÁLNÍ 
SVĚTY - Resident 
Evil 2 Remastered

foto: ilustrační foto

Zdravíme přátele virtuálních
světů u dalšího vydání. Dnes se
podíváme na Resident Evil 2
Remastered (předělaný).
Resident Evil 2 je hra, která byla
vytvořena v roce 1998,
a předělaná byla v roce letošním.
Jedná se o hru s podtitulem
survival horor (přežití a horor).
Největší změna od první verze je
na první pohled vidět,
protože grafika se vyhoupla
na tu nejvyšší úroveň, kterou
v současnosti na dnešním trhu
najdeme. Tenhle remaster je
dobrý jak pro veterány (lidi, co
hráli starší verzi), tak i pro lidi,

co se starými díly nikdy nepřišli
do styku. Příběh neprodělal
žádnou změnu, což je velmi
dobře. To, že se pár věcí
opakuje, např. opakované
zabíjení zombie, vás v tomto
případě neomrzí, protože hra má
okolo osmi hodin čiré zábavy
a přemýšlení. Tento remaster je
nádherná ukázka toho, jak by
měly vypadat všechny
remastery. Navíc si tam jako
u originálu můžete zahrát za obě
postavy Leona a Claire, které
mají oddělené příběhy, ale
párkrát se v příběhu setkají. Hra
jede jak na PC, tak
na Playstation 4 a i na X-box
One. Tento krok vývojářů byl
dobrým krokem,
protože původní verze se tak
dobře nehrály, a pokud tento
remaster uspěje, Capcom
(vývojáři) vyvine remaster
i dalších dílů kultovní série
Resident Evil.
 
Ondra Žlebek a Adam Zelík


